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Důchod 
 

 Jeden z nejdiskutovanějších termínů současnosti je produktem 

ekonomicky i sociálně vyspělé společnosti. Po staletí si naši předci nedovedli 

ani představit, že by k nějakému datu či věku svého života radikálně ze dne na 

den změnili svůj život z aktivní účasti na obživě rodiny a společenství na 

pasivní, vyžadující starost okolí o své vlastní potřeby. Nebyly potřeba sociální 

zákony, pojištění a důchodové reformy, ale vše běželo přirozenou schopností 

jedince a rodiny postarat se o všechny své členy. Od batolat po staré. Ani 

zdaleka to nebylo ideální a rodiny, obce i státy s odlišnou úspěšností zajišťovaly 

elementární potřeby svých již nemohoucích nebo starých občanů. Historickým 

paradoxem je, že zásadním tvůrcem sociálního pojištění byl ke konci 19. století 

Otto von Bismarck (jeden z nejobávanějších politiků Evropy). Druhým 

paradoxem je, že Československo v roce 1924 prvním zákonem o sociálním 

pojištění pro všechny zaměstnance stanovilo termín odchodu do důchodu věk 

65 roků.  

 Různé evropské státy mají rozličné sociální zákony, lišící se v povinné 

délce odpracovaných let, věku odchodu do důchodu, využití finančních zdrojů, 

možností připojištění aj. Česká republika je zásadně závislá na demografickém 

vývoji – kolik se ročně narodí dětí, jaká je průměrná délka dožití a ochota rodin 

spolupečovat o své seniory. Statistická data jsou neradostná, byť výmluvná. 

Současní padesátníci se narodili v době maximální porodnosti. V roce 1975 se 

narodilo v ČR před 190 tisíc dětí („Husákovy děti“). Od té doby počet 

narozených trvale klesá na necelých 90 tisíc v loňském roce. Přitom počet 

důchodců za polovinu doby – od roku 2000 vzrostl o 300 tisíc. Otázku, kdo 

vytvoří hodnoty pro důchody příštích seniorů, si kladou nejen ekonomové a 

sociologové, ale všichni slušní a odpovědní obyvatelé naší vlasti. Je s podivem, 

že reprezentace celého politického spektra včetně odborů a podnikatelů nejsou 

ochotny nalézt východisko a společně vysvětlit národu, že na dluh se dá žít jen 

velmi krátce.  

-jc- 

 

Zprávičky ze školy a školičky 
 

Nový školní rok začal 2. září a do školních lavic v naší škole usedlo 34 

žáků. Asi nejvíce se do školy těšili naši noví prvňáčci. V letošním roce je to 9 

prvňáčků – Štěpán Ač, Karolína Holcová, Ema Jeřábková, Adam Jirsák, Elena 

Klofandová, Josefa Machová, Antonín Pražák, Vanesa Šrutová a Barbora Tichá. 

Přivítat je přišla místostarostka Marie Novotná. Třídní učitelka 1. ročníku je 

Jaroslava Kafková. Paní učitelka Jitka Marková bude v tomto školním roce 
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třídní učitelkou 2. a 3. ročníku. Také jsme přijali novou paní učitelku Kláru 

Veselou, která bude třídní učitelka 4. a 5. ročníku.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Ráda bych poděkovala všem mým kolegyním za spolupráci a přípravu 

nového školního roku. 

Přejeme všem dětem, pedagogům i rodičům klidný start nového školního 

roku, hodně sil a chuti do učení, pohodu ve škole a aby ten nový školní rok byl 

plný nových poznatků, krásných zážitků a kamarádství. 

                   -jk- 

 

 

TJ Sokol České Heřmanice 
 

Valná hromada: 

Dne 31. 5. se konala výroční valná hromada naší TJ. Ti, kdo přišli, se 

tradičně dozvěděli podstatné informace o fungování TJ, financování, rozpočtu, 

akcích, plánech, o tom co se povedlo, ale i co se nepovedlo. Jako tradičně byl 

dán prostor pro vyjádření názorů, nových nápadů či připomínek. Na závěr byli 

všichni odměněni výborným občerstvením v podobě řízků s bramborovým 

salátem. 

Tato valná hromada ale byla přeci jen něčím výjimečná, protože došlo k 

volbě nového výkonného výboru. Na následné výborové schůzi také došlo k 

volbě nového předsedy a místopředsedy. 

Pro další volební období máme tedy následující výkonný výbor: 

Machová Kateřina (předsedkyně), Šimek Karel (místopředseda), Ačová Zuzana, 

Jirsáková Gabriela, Kučerová Michaela, Kotyza Radim, Kučera Roman, Mach 

Lukáš, Němec Jan 

 

Děkujeme všem za to, že mají chuť se ve svém volném čase aktivně 
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podílet na fungování naší TJ a přejeme jim mnoho energie, dobrých nápadů a 

pevných nervů. 

Rovněž děkujeme bývalým členům za jejich skvělou práci, kterou pro 

Sokol odvedli.  

Rozloučili se s námi: Balcarová Jindřiška, Balcar Jiří, Nováková Lada a 

Pražáková Lucie 

 

Dětský den: 

V červnu se konal za krásného počasí na místním fotbalovém hřišti 

tradiční dětský den. Pohodová atmosféra panovala na všech připravených 

stanovištích. Za splněné úkoly čekala na děti zasloužená odměna. Tato akce 

přilákala více než 70 dětí a my moc děkujeme všem za účast, ale i pomoc při 

organizaci.  

 

Fotbalový kemp: 

V týdnu 5. – 9. 8. proběhl na našem fotbalovém hřišti již 4. fotbalový 

kemp pod vedením Tomáše Jirsáka. Zúčastnilo se ho celkem 44 dětí. Celý týden 

byl pro děti připraven pestrý a nabitý program, který si děti užívaly naplno, 

nechyběla ani návštěva fotbalových hvězd a zajímavé přednášky.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Velké poděkování všem, kdo se podíleli na bezproblémovém chodu 

kempu a především rodičům za velký zájem.  
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Kopeme za Klárku: 

Naším cílem bylo finančně podpořit Klárku Doležalovou a její rodiče v 

souvislosti s nákladnou rehabilitační léčbou malé Klárky.  

Za celou dobu trvání akce 

jste se mohli účastnit bezpočtu 

akcí, kterými jsme se snažili 

Klárku podpořit. Jednalo se 

například o celou řadu gastro 

akcí, velmi povedený běh za 

Klárku… Celá akce vyvrcholila 

20. 7. u nás na hřišti v Českých 

Heřmanicích. Tento den byl ve 

jménu hezkého počasí, 

příjemné hudby (kapela 

Rytmik), fotbalu (um ukázaly 

naše děti + heřmanská garda 

odehrála zápas se SIGI týmem) 

a hřejivého pocitu u srdce, že 

pomáháme. 

Celkově se na Klárku 

vybralo skvělých 322 727 Kč, 

které budou v nejbližší době 

odeslány rodičům Klárky. Toto 

všechno by ale nebylo bez Vás, 

našich spoluobčanů, dárců, 

podporovatelů, sponzorů a dobrovolníků. Děkujeme všem, kteří tento projekt 

jakýmkoliv způsobem podpořili. Jsme Vám vděční.  

Speciální poděkování si zaslouží realizační tým, bez kterého by se celá 

akce neuskutečnila. 

Realizační tým se skládal z: 

Bárta David, Jirsáková Veronika, Jirsák Tomáš, Kusý Tomáš, Pražáková Lucie, 

Pražák Roman, Rovenská Hana, Šimek Karel a Vaňousová Dominika. 

Děkujeme Vám, odvedli jste opravdu skvělou práci. 

 

Fotbal děti: 

Jarní sezónu naše kategorie zakončily více než dobře. Na závěrečných 

turnajích skončily jednotlivé kategorie takto:  

Bambíny – úžasné 2. místo si odvezly z turnaje v Žamberku, nejlepším hráčem 

turnaje byl vyhlášen Adam Jirsák.  

Ml. přípravka – si vybojovala ve Srubech také krásné 2. místo, nejlepším 

hráčem byla vyhlášena Laura Nováková. 
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St. přípravka – na domácí půdě skončila 10. z celkových 18 týmů  

Mladší žáci skončili na 8. místě s bilancí 5 výher a 4 remíz 

Starší žáci skončili na 10. místě s bilancí 2 výher a 3 remíz  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Po závěrečných turnajích se uskutečnilo na domácím hřišti společné 

zakončení sezóny a na děti pak čekaly zasloužené fotbalové prázdniny. Všichni 

jsme se ale opět sešli na exhibičním zápase, na akci Kopeme za Klárku, kde si 

děti změřily fotbalové síly mezi sebou.  
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Před zahájením nové sezóny nás čekala nemilá zpráva. Náš lídr a 

zakladatel fotbalu dětí v Č. Heřmanicích, Tomáš Jirsák, se sám dobrovolně 

rozhodl ukončit trénování dětí u nás. Jeho rozhodnutí bylo pro nás všechny 

velkým překvapením, nicméně jedeme dál a Tomášovi přejeme, ať se mu daří a 

moc děkujeme za všechno, co pro fotbal v Č. Heřmanicích udělal, a že toho 

nebylo málo…  

Koncem srpna jsme opět naskočili na tréninky do nové sezóny, která je 

pro nás tak trochu jiná, ale věříme, že vše zlé je k něčemu dobré a my se s tím 

náležitě popereme. Vzhledem k nízkému počtu dětí v ml. přípravce jsme byli 

nuceni pro letošní sezónu tuto kategorii zrušit. Tyto děti se tedy rovnou 

posunuly do starší přípravky, kterou jsme se rozhodli rozdělit na dva stejně 

kvalitní týmy. Máme tedy skupinu A, kterou trénují Jan Machek, Martin Kučera 

a Tomáš Jindra, a skupinu B, kterou mají pod vedením Michal Vrána, Tomáš 

Jetmar a Lada Nováková. Věříme, že děti i my trenéři budeme dělat maximum 

proto, aby to fungovalo, a po sezóně uvidíme, co bude dál. 

Ostatní kategorie zůstávají ve stejném trenérském složení. Bambíny mají 

„pod křídly“ Roman Kučera a Roman Pražák, mladší i starší žáci zůstávají 

v souklubí s Litomyšlí v čele s Radimem Kotyzou. Ti se potýkali celou minulou 

sezónu s nedostatkem hráčů a v mnoha zápasech museli nastupovat i hráči 

z mladší kategorie, což bylo znát na výsledcích. Doufáme, že nová sezóna bude 

o poznání lepší a tento problém nebudou muset řešit.  

Mladší i starší žáci zahájili přípravu na novou sezónu několika 

“přáteláky“ a v neděli 25. 8. proběhlo první mistrovské utkání ve Vysokém 

Mýtě, kde starší žáci zvítězili 0:8 a mladší 1:9.  

Na další utkání, která budou odehrána na našem hřišti, je můžete přijít 

podpořit: 

22. 9. Č.Heřmanice - Polička 

6. 10. Č.Heřmanice – Dolní Újezd 

19. 10. Č Heřmanice – Letohrad  

Stejně tak můžete podpořit naši starší přípravku, která odehraje doma 

turnaje v těchto termínech: 21. 9., 5. 10. a 19. 10. 

Naše fotbalové dívky se zúčastnily přátelského utkání: výběr hráček KFS 

Pardubice proti AC Sparta Praha. Jsme na ně náležitě pyšní, že nás takto 

reprezentují, nemáme jich mnoho, proto si jich o to více ceníme.   

Na závěr bychom rádi poděkovali všem hráčům a hráčkám za jejich 

vynaložené úsilí, elán a chuť hrát za naši obec, jsme za to neskutečně vděční. 

Velké díky patří hlavně všem rodičům za podporu a pochopení!  

Více informací najdete na našem Facebooku Fotbal děti TJ sokol České 

Heřmanice.  
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Fotbal muži: 

Po krátké pauze se vrací na fotbalovou scénu i naši muži. Pod vedením 

nového trenéra Jiřího Růžičky zůstávají stále v A třídě.  

První přípravné utkání odehráli s TJ Slavou Cerekvice nad Loučnou 

s výhrou 3:2.  Další přípravné utkání proběhlo na domácím hřišti s týmem FK 

Slavou Čistá, výsledek byl ohromující a výhra byla jednoznačně naše. Poslední 

přípravné utkání proběhlo proti TJ Sokol Svratouch s prohrou 3:2.   

Po přípravných utkáních naše muže čekalo první domácí mistrovské 

utkání proti nováčku soutěže TJ Sokol Janov s výsledkem 1:3. Na utkání 

dorazilo 150 fanoušků, za což moc děkujeme. V dalším kole soutěže je čekal 

obávaný SK Zámrsk, kterému bylo co vracet. Bohužel prohra 7:1 nebyla pro 

nikoho z našich řad příjemná, ale i to patří k fotbalu. Jako další nováček soutěže 

byl na řadě TJ Sokol Dobříkov, i když se tento zápas odehrál na domácí půdě, 

tak ani ten se nevydařil a skončil prohrou 1:4.  

Věříme, že se karty obrátí a štěstí bude zase stát na naší straně hřiště.  

Děkujeme všem fanouškům za podporu, moc si jí vážíme a doufáme, že 

nám zanecháte přízeň i v těchto nelehkých časech, bude určitě potřeba. 

  

PODZIM 2024 čas zápas 

5.kolo neděle 8.9. 16:00 Č. Heřmanice – Slatiňany  

6.kolo neděle 15.9. 17:00 Polička – Č. Heřmanice  

7.kolo neděle 22.9. 16:00 Č. Heřmanice – Rozhovice 

8.kolo sobota 28.9. 16:00 Opatovice n. Labem – Č. Heřmanice 

9.kolo neděle 6.10 16:00 Č. Heřmanice - Proseč 

10.kolo neděle 13.10 15:30 Č. Heřmanice – Letohrad B  

11.kolo neděle 20.10 15:30 Dolní Újezd - Č. Heřmanice  

12.kolo neděle 27.10 14:30 Č. Heřmanice – Žamberk  

13.kolo sobota 2.11 14:00 Č. Heřmanice – Svitavy B  

 

 

Na co se můžete těšit: 

29. 11. 2024 Valašský večer s cimbálovkou – více informací bude 

upřesněno na našem Facebooku, na vývěsné tabuli a v rozhlase.  
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Hasičské zprávy 
 

 

Tábor Heřmánek 2024 - Vikingové 

Poslední srpnový týden se, tak jak je zvykem, konal náš oblíbený letní 

tábor. Tentokrát jsme děti přivítali ve vikingských kostýmech už u autobusu v 

Heřmanicích a hned jsme je zařadili do jejich týmu. Letos se tábora zúčastnilo 

55 dětí a zhruba 20 vedoucích. Počet dětí jsme museli kvůli velkému zájmu 

navyšovat, s čímž jsme si ovšem bez problémů poradili.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Zažili jsme spoustu krásných zážitků a užili si spoustu zábavy. Dětem se 

velice líbila Olympiáda, neboli Vikingské klání, celodenní výprava za hledáním 

Drakokamu, koupání v řece, závěrečná bitva (při té nás vedoucí malém všechny 

zmrzačily😁), a samozřejmě nejoblíbenější akcí byla diskotéka, neboli božská 

kalba. 

To, že byly děti s táborem spokojené, bylo vidět na slzavém údolí při 

odjezdu z tábora. V pláč propukly děti, ale přiznám se, že i někteří vedoucí😅.  

Moc děkujeme dětem i rodičům za krásnou zpětnou vazbu a můžeme vám 

slíbit, že se budeme snažit rok od roku dále zlepšovat a rozvíjet. To dokazuje i 

naše závěrečná šestihodinová porada, na které jsme řešili, co se povedlo, 

nepovedlo, a co bychom chtěli v dalších letech zlepšit. 

Už se moc těšíme na příští rok a další společné hasičské, či jiné akce, na 

kterých vás moc rádi uvidíme. 

 

      S pozdravem tým vedoucích tábora Heřmánek 
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Komunitní škola České Heřmanice 

 
 

PŘÍMĚSTSKÝ TÁBOR 
Letošní tábor měl téma  

Z pohádky do pohádky. Konal se 

jako každoročně třetí týden 

v červenci. Zúčastnilo se ho 20 

dětí. 

Zlý drak se po mnoha 

letech znovu probudil a chtěl 

zničit celou pohádkovou říši. 

Podle dračí legendy jsme museli 

najít zaklínadlo a znovu uspat 

draka. 

První den se děti rozdělily 

na dvě družstva. Každé družstvo 

mělo svého draka, pro kterého 

muselo najít zaklínadlo. Pomocí 

zaklínadla se nám podařilo uspat 

draka na mnoho a mnoho let. A 

tím se nám otevřela brána do pohádkové země. 

Další dny jsme se vydali na pohádkovou stezku, na které děti plnily 

úkoly.  Cesta vedla i přes místní kravím, kde se seznámily s telaty. Na konci 

stezky nás čekal pohádkový poklad. 

Poslední den nás měl čekat rytířský turnaj. Každý si vytvořil svůj vlastní 

erb. Celý tábor byly všechny děti moc šikovné, splnily všechny úkoly.  

Sluníčko nám přálo celý týden. Velké překvapení bylo od místních hasičů, 

kteří jim připravili příjemnou 

osvěžující sprchu, zač jim 

děkujeme.  
 

DEN OTCŮ  
Dne 23. června jsme 

pořádali stezku ke svátku 

všem tatínků. Zúčastnilo se 

celkem 7 tatínků se svými 

dětmi. Stezka měla celkem 

14 stanovišť s úkoly. 

Začínala na školním hřišti a 
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končila na hájovně na Horkách.  

Tam je čekala odměna, pro děti sladká a pro tatínky osvěžující. Na 

hájovně jsme si společně opekli buřty. Ten, kdo nechtěl, mohl využít 

občerstvení z hájovny. Zrovna měli v nabídce grilovanou krkovici se zeleninou. 

Počasí bylo krásné, prostředí taky. Všichni se bavili.  

,,Těšíme se zase za rok,“ zněla slova účastníků, což je pro nás 

nejkrásnější pochvala. I my se těšíme na Vás. 

        -lv- 

 

Z hnízda čápů 
 

Letí to jako voda. Ve druhém vydání letošního Heřmánku jsem vás 

informoval o příletu a zahnízdění čápů a dnes, když se podíváme na hnízdo, tak 

už opět zeje prázdnotou. 

Ale pěkně popořádku. Naše tři malá čápátka si vesele rostla a my jsme 

byli nuceni rychle dohodnout termín kroužkování. Ten padl na pátek 7. června 

navečer. Po okroužkování dvou čápat 

v Tisové jsme se pustili do akce zde 

v Heřmanicích. K hnízdu jsme nastavěli 

opět žebříky, a mladý začínající ornitolog 

opatrně vložil všechna tři mláďata do pytle 

a snesl je dolů na zem. Tady je p. Buben 

prohlédl a postupně jim nasadil na nohu 

odečítací kroužek. Letos naši dostali 

kroužky s označením CZP CC383 až 385. 

A opět do pytle a opatrně zpět na hnízdo. 

Ještě jim sebral z hnízda velkou 

molitanovou houbu na mytí a pár kousků 

igelitu a bylo hotovo. Rodiče, celou akci 

pozorující z povzdálí, se mohli v klidu 

vrátit na hnízdo a tím se vrátil život na 

hnízdě do běžného stereotypu. Ještě se nám 

podařilo o týden později okroužkovat také 

čápata na hnízdě v Zálší. A tak již druhým rokem jsou nová čápata na těchto 

třech hnízdech okroužkována. Tisovská mají kroužky CZP CC381 a 382, a 

zálešská CZP CH 856 - 858.    

Ale zpět na naše hnízdo. Koncem června již nechávají rodiče mladé bez 

dozoru na hnízdě a pilně pro ně oba shání potravu. A že se měli co ohánět. 

Začátkem července, kdy jsou již mláďata prakticky plně opeřena, přicházejí na 

to, k čemu jsou potřeba křídla, a jak je třeba s nimi zacházet. Postupně 

provádějí první poskoky s mávajícími křídly nad hnízdem a nad každým novým 
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krůčkem projevují radost. Postupně se zdokonalují až 17. července se první 

osmělil k prvnímu letu – samozřejmě za přísného dozoru obou rodičů. Po 

několika kroužcích kolem hnízda se šťastně vrátil na hnízdo. Pochopitelně 

zbývající sourozenci se nenechali zahanbit a v dalších dnech už létají všichni 

tři. Postupem času jsou s rodiči na blízkých polích viděni, jak se učí si shánět 

sami i potravu. A tak to jde den ode dne, až najednou jsou vidět jenom rodiče a 

mladí od 6. srpna už ne.  

Rodiče nakonec opustili hnízdo v poledních hodinách 20. srpna, kdy hopli 

z hnízda, nalétli do termického stoupavého proudu a od té doby jsme je 

neviděli. Tak šťastnou cestu do zimovišť a šťastný návrat v příštím roce. 

Kdo z vás měl to štěstí, tak mohl v pondělí 26. 8. večer a v úterý 27. 8. 

v ranních a dopoledních hodinách sledovat hejno čápů čítající víc jak 35 ks, jak 

nocují zde v Českých Heřmanicích a následně ráno sbírají potravu na polích 

nad a pod silnicí směrem k Tisové.  

V současné době pracovníci ČSO začínají pomalu sčítat letošní „úrodu“. 

Jisté je, že na dvou hnízdech odchovali po šesti čápatech! Bohužel, v letošním 

roce se opět nevyhnulo onemocnění čápat v Ústí nad Orlicí – Hilvátech, kde 

z pěti čtyři uhynuli na Aspergilózu, a páté mělo smůlu v době, kdy se učilo 

létat, skončilo v drátech elektrického vedení s popáleninami a následně v ZS 

Pasíčka. Dle informací jeho léčba byla úspěšná a byl vypuštěn zpět do přírody. 

Zároveň bylo prý rozhodnuto, že současné hnízdo bude odstraněno a nahrazeno 

jiným, s čistým základem. 

Závěrem ještě počty odchovaných čápat v okolí: Tisová 2, Zálší 3, Choceň 

1, Brandýs nad Orlicí 4, Cerekvice nad Loučnou 3 a 3, Vysoké Mýto 3 a 3, 

Tržek 3, Osík 4, Litomyšl nemocnice 3, bývalá mlékárna 3 a bývalá cihelna 

také 3 čápata. Jen hrubím odhadem se už ví, že letošní rok byl co do počtu 

odchovaných čápat od roku 2014, kdy započalo novodobé sledování čápů v ČR, 

jeden z úspěšných, ne-li nejúspěšnější rok. 

                              -jr- 
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Obecní bál 
 

Jménem kulturní komise a zastupitelstva městyse bychom Vás chtěli 

pozvat na 1. obecní bál.  

Proč Obecní bál a proč v říjnu? 

Na kulturní komisi se již delší dobu rodila myšlenka tuto akci uspořádat. 

Z kulturních akcí v Českých Heřmanicích se klasické plesy nějak vytratily, ale 

je stále dost z Vás, kteří „voláte“, že byste rádi opět rozvlnili boky do rytmu 

klasické polky nebo valčíku i u nás a ne jen v okolních obcích. 

Po pár vášnivých diskuzích se s konečnou platností rozhodlo, že ples 

bude v říjnu. V klasickém plesovém období jsme pro něj nedokázali najít 

vhodný termín tak, aby se akce nekryla s jinými a nebylo toho na Vás v jeden 

měsíc moc.       

A proč bál?  Ačkoli se plesy a bály mohou zdát podobné, liší se především 

stupněm formálnosti a kontextem, ve kterém se používají. Ples je elegantnější a 

slavnostnější událost, zatímco bál je spíše lidová tancovačka, kde se sejde celá 

vesnice i lidé z celého okolí od teenagerů po pamětníky. A v čem je na takový 

bál vhodné vyrazit? Ideálně v tom, v čem se budete cítit pohodlně, a Vaše 

oblečení bude působit alespoň trochu slavnostně nebo svátečně. Takže roztrhané 

rifle a koženou bundu, prosíme, nechte doma. Drahé plesové róby jsou zase 

druhým extrémem, ale samozřejmě Vám nikdo nebude bránit v jejich vynesení 

na tuto akci.  

Občerstvení v podobě nápojů (alko, nealko) zajistí TJ Sokol a teplou 

kuchyni M. Zbroj ze Zálší. Takže si můžete užít po delší době i teplou večeři u 

nás v KD. 

Těšit se můžete také na tombolu, která nesmí na žádném bále chybět. 

K tanci i poslechu Vám bude hrát kapela Gentleband.  

Vstupenky můžete zakoupit již nyní na úřadu městyse, a to za 

zvýhodněnou cenu oproti ceně na místě. Zároveň si se vstupenkou zaručíte 

místo u číslovaného stolu. 

Takže podtrženo a shrnuto, pojďme se všichni společně pobavit a užít si 

společný večer. Bude to prima :) 

                Kulturní komise 

 

 

Jarmark 2024 
 

V letošním roce se uskutečnil již 8. Staročeský jarmark o svátku sv. 

Jakuba. 

Počasí nám přálo, stánkařů přijel dostatek, občerstvení se jistě na každého 
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dostalo, teplo se zmírnilo výbornou zmrzlinou, rozhled z věže kostela a 

prohlídka fotografií rybníků v okolí byla obohacující. 

Střelnice jako každý rok v obležení, cukrová vata dostatečně sladká na 

olepení pusy, kolo štěstí 

skoro vyprodané a NOVĚ?  

Skákací hrad a taky 

řetízkový kolotoč, který 

měl p. Kopecký na ruční 

pohon (selhala technika ☺). 

Pan Kajzrlík „bafal“ 

s retro zemědělskou 

technikou u sýpky. Kovář 

koval a řezbář nám tu 

zanechal lavičku 

Heřmanku. 

 

 

 

Všem, kdo pomáhali, velké díky a tak tedy zase za rok.     

     -mn- 
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V srpnu zemřela paní Renata Pánková z Českých Heřmanic. 

 

 
 

Sbor pro občanské záležitosti informuje 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 -ak-               
            

 

 

 

Informace z úřadu městyse 
 

Já a můj městys – participativní rozpočet – MINIGOLF 

V půli srpna byl v Chotěšinách nainstalován a zprovozněn 

minigolf, jehož realizace byla možná díky participativnímu rozpočtu, který byl 

v našem městysu v letošním roce vyhlášen poprvé. Za přítomnosti 

místostarostky byl slavnostně zprovozněn a předán občanům k užívání dne 31. 

8. 2024. Tím bychom mohli 1. ročník participativního rozpočtu městyse České 

Heřmanice uzavřít. Vy už nyní můžete začít připravovat Váš osobní projekt do 

dalšího ročníku, který bude odstartován opět v lednu 2025. 

V červnu oslavili své životní jubileum 70 let pan Lubomír Bečička 

z Netřeb, 85 let paní Milema Marcalová z Českých Heřmanic a pan Josef 

Pánek z Netřeb.  

V srpnu oslavili své životní jubileum 60 let pan Radek Faltys 

z Chotěšin a pan Bohumil Dlouhý z Borové, 80 let paní Marie Kašparová 

z Chotěšin. 

 

Jménem redakce jubilantům gratulujeme a přejeme hodně zdraví do 

dalších let. 
 

V květnu se Adamovi Veselovskému a Pavlíně Gabriele Filipiové narodila 

dcera Amelie. 
 

Rodičům gratulujeme a Amelii přejeme v životě hodně štěstí a zdraví. 
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Veřejné jednání ZM 10. 10. 2024 v KD 

Jménem zastupitelstva Vás zveme na jednání ZM, které se bude konat ve 

čtvrtek 10. 10. 2024 od 18.30 hod. na sále v kulturním domě. Program jednání 

bude zveřejněn týden před termínem konání, hlavním bodem jednání, ale bude 

stanovení nového systému sběru komunálního a třízeného odpadu včetně 

výše poplatku pro rok 2025. Jako host za námi přijede zástupce spol. EKOLA 

České Libchavy s.r.o. Renata Foglová, která Vám ráda zodpoví případné 

dotazy. Občerstvení zajištěno. 

 

Vstupenky na akce městyse - Lotrando a Zubejda, Obecní bál 

Připomínáme, že vstupenky na obě akce je možné stále zakoupit 

v předprodeji na úřadu městyse. 

 

Informace starosty 

Tím, čím jsem minule skončil, na to bych rád navázal nyní. Do konce září 

by měl být odstraněn bortící se vjezdový portál u obecního domu. Proběhlo 

výběrové řízení zhotovitele na opravu komunikace k OD. Jediné, na co ještě 

čekáme, je stavební povolení. Pak už nebude nic bránit tomu, pustit se do díla a 

doufám, že koncem roku se budeme moci radovat z nové cesty.  

Od Obecního domu se přesuneme kousek vedle, a to k naší barokní sýpce, 

kterou letos čeká další část opravy, při které dojde k obnově vápenných 

venkovních omítek pod jihovýchodním štítem. Nemůžeme opomenout, že se 

podařilo opět sýpku připojit k síti el. energie, která tam nebyla již řadu let.  

Proběhl ozdravný prořez lip jak u pošty, tak i na náměstí. Možná jste si 

povšimli, že některé lípy, právě na náměstí, nebyly zdravotním řezem ošetřeny, 
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ale má to svůj důvod. Jedná se přesně o 5 lip, které budou muset být odstraněny 

buď z důvodu plánované stavby Modernizace silnice II/317 České Heřmanice – 

průtah, nebo z druhého důvodu - byly bohužel vysazeny na plynovodu. 

Každopádně ale o tyto stromy nepřijdeme. S firmou Chameleos s.r.o., co 

prováděla aktuální prořez, jsme se dohodli na jejich přemístění. Pár 

vytipovaných míst, kam by bylo vhodné je přemístit, už máme, ale i vy klidně 

můžete přijít s návrhem, kam by bylo dobré lípy přesadit, popř. pokud byste 

měli zájem, bylo by možné lípy odkoupit. 

Nakonec bych Vás chtěl informovat ještě o jedné větší akci, kterou 

bychom chtěli zrealizovat do konce letošního roku, a tou je vyčištění 

Sloupnického potoka v úseku od Šupky po most 3179-4 (most na silnici na 

Tisovou), na kterou byla již objednána realizační firma. 

                                                                                                          -ms a pl- 

 

 

Telegrafické zprávičky z jednání zastupitelstva 
 

Dne 27.6. 2024: 

 

ZM schválilo: 

• nákup sady 24 rytmických kostek využitelných pro environmentální, 

hudební, tělesnou výchovu, před čtenářskou a předmatematickou výchovu 

v ceně 19.800 Kč do MŠ České Heřmanice. Částka bude hrazena ze 

Šablon pro MŠ a ZŠ I. ZM souhlasilo s nabytím tohoto majetku do 

vlastnictví zřizovatele. 

• Smlouvu o dílo mezi městysem a spol. K Mont Choceň s.r.o., výstavba 

technických zařízení budov, Vysoké Mýto, jejímž předmětem je 

zpracování projektové dokumentace DSP přeložky STL plynovodu v 

Českých Heřmanicích z důvodu plánované výstavby Bytového domu 

v ceně 232.320 Kč vč. DPH. Plus navíc PD ve stadiu DPS 29.040 Kč vč.  

DPH. 

• cenovou nabídku od Ing. arch. Vojtěcha Kmoška, Atelier KK architekti 

s.r.o., Trstěnice na vypracování Architektonické studie na stavbu 

Bytového domu v Českých Heřmanicích v ceně 163.253,20 Kč vč. DPH. 

• cenovou nabídku od spol. Chameleos s.r.o, Luže na přesazení technologií 

AirSpade, zdravotní řez, bez následné péče celkem 5 lip z náměstí v ceně 

108.900 Kč vč. DPH. 

• cenovou nabídku od D. Šruta, České Heřmanice na vytvoření cca 50 m 

dlouhé odvodňovací rýhy za stavebními pozemky p.č. 4027/5 a 4027/6 

v k.ú. České Heřmanice na nové ulici v ceně do 10.000 Kč.  
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• návrh Smlouvy o krátkodobém pronájmu prostor v KD a ceník služeb a 

pronájmů v KD. 

• Smlouvu o spolupráci mezi městysem a Pardubickým krajem, jejímž 

předmětem je definování práv a povinností smluvních stran a rozdělení 

financování při realizaci akce Modernizace silnice II/317 České 

Heřmanice - průtah. 

• Smlouvu o zajištění plnění povinností vlastníka dopravní a technické 

infrastruktury při aktualizaci dat v IS DTM krajů č. 2024/42 mezi 

městysem a spol. IterSoft s.r.o. Choceň. 

• směnnou smlouvu č. 2015S23/50 mezi městysem a Českou republikou – 

Státním pozemkovým úřadem, se sídlem Husinecká 1024/11a, Praha 3 

jejímž předmětem je směna pozemku městyse p.č. 4333/2 o rozloze 7.457 

m2, který byl oddělen GP č. 483-14/2024 ze dne 25.1.2024 z pozemku 

p.č. 4333 v k.ú. České Heřmanice za pozemek České republiky p.č. 4081 

v k.ú. České Heřmanice o rozloze 5.736 m2 s doplatkem 149.800 Kč. 
 

ZM jednalo: 

• o nabídce spol. SMS služby ČR, na společný nákup energií. ZM pověřilo 

starostu podpisem smlouvy o spolupráci. 

• o nabídce IV-Nakladatelství s.r.o. z pověření ČČK na prezentaci městyse 

v publikaci První pomoc není věda. ZM se shodlo nabídku nevyužít.  
 

ZM vzalo na vědomí:  

• Informaci starosty o: 

- příslibu ZOD Zálší opravy cesty k č.p. 15 v Chotěšinách. 

- poptávku další firmy na čištění Sloupnického potoka. 

- dokončení prořezu lípy na Borové, náklady hradí SÚS Pardubického kraje, 

dřevo zůstalo městysu. 

- jednání valné hromady Mikroregionu Vysokomýtska. 

- první kontrolní den – Společná zařízení České Heřmanice-Vodohospodářská 

a protierozní opatření – jednání k projektu a správě.  

- Sýpku – městys neobdržel dotaci od MK, proto byla podána žádost o změnu 

v žádosti o dotaci od Pardubického kraje na realizaci třetí etapy namísto 

druhé.  

- obdržení poděkování ředitelky ZŠ za spolupráci s městysem České 

Heřmanice. 
 

Diskuze 

J. Němec – interpretoval dotaz budoucího majitele st. pozemku na p. p. č. 

4027/5, 1215/10, 4026/4, 346/26, zda se tento pozemek bude ještě sekat, když 

nový majitel není stále zapsán v katastru. Dokud nebude v KN přepsáno, bude 

se sekat. Upozornil na ponechaný železný šrot z demolice budovy městyse na 
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parkovišti u tělocvičny. 

M. Novotná se dotázala, v jaké fázi je renovace stolů uskladněných na Borové. 

Je zadáno a do jarmarku by měly být hotovy. Dále informovala o plánované 

činnosti Čas 55+ (univerzita 3. věku). 

J. Macek – připomněl nutnost vývozu železa z Chotěšin. 
 

Dne 22. 8. 2024: 
 

ZM schválilo: 

• Rozpočtové opatření č. 4/2024 v předložené podobě. 

• směnu části pozemku městyse p.č. 4333 v k.ú. České Heřmanice o 

rozloze 7.333 m2 za pozemek p.č. 4092 v k.ú. České Heřmanice o rozloze 

7.333 m2 z důvodu plánované stavby Společná zařízení České Heřmanice 

- Vodohospodářská a protierozní opatření – Poldr. 

• nabídku spol. ROZUM LES & STAVBA, Rychnov nad Kněžnou na 

odbahnění Sloupnického potoka v ceně 580.074 Kč vč. DPH. 

• nabídku od spol. JD Dlouhý s.r.o., Vračovice – Orlov  na realizaci akce 

Oprava MK 6c k obecnímu domu, České Heřmanice v ceně 2.383.900,57 

Kč.  

• smlouvu mezi městysem a Martou Novákovou, Chotěšiny na koupi p.p.č. 

2136/2 v k.ú. Chotěšiny o výměře 47 m2, která vznikla GP pro rozdělení 

pozemků č. 103-150/2024. 
 

ZM souhlasilo: 

• s ukončením nájmu spol. Ghí od Srdce s.r.o., Vidlatá Seč v budově 

pohostinství č.p. 99. 
 

ZM jednalo: 

• opětovně o prodej části p.p.č. 1292/2 v k.ú. České Heřmanice. Starosta 

informoval o jednání s majitelem č.p. 71, který nesouhlasí s prodejem 

části tohoto pozemku ve vzdálenosti kratší než 6 m od hranice p.p.č. 42/4, 

z důvodu plánovaného vybudování vjezdu na tento pozemek. ZM jednalo 

o novém návrhu skreslení pozemků v okolí MK 9c na p.p.č 1292/2. ZM 

s návrhem souhlasilo a pověřilo starostu zadat vyhotovení GP dle návrhu  

• o předložené Koordinační situaci stavby v rámci akce Modernizace 

silnice II/317 České Heřmanice – průtah, jejímž předmětem je 

pokračování chodníku k č.p. 145. ZM k předložené situaci nemělo 

připomínek.  

• o nabídce WAT elektro s.r.o., Praha na vypracování prováděcí 

dokumentace a požárně bezpečnostní řešení na akci FVE Městys České 

Heřmanice – České Heřmanice č.p. 99 v ceně celkem 80.223 Kč vč. 

DPH. Starosta informoval, že bude třeba ještě připravit projektovou 
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dokumentaci na opravu střechy, podle které by se vysoutěžil zhotovitel. 

Starosta navrhl projekt zastavit a začít plánovat FVE na budově školy, 

kde by FVE měla větší význam z důvodu stále nejistých pravidel 

komunitní energetiky a finanční návratnosti. ZM se většinově shodlo 

spočítat náklady kolik už projekt stál a kolik bude stát v případě 

ukončení. Poté se ZM rozhodne, zda v projektu pokračovat nebo ukončit.  

• opětovně o návrhu starosty na systém odpadového hospodářství pro rok 

2025. Důvodem je potřeba snížit váhový limit komunálního odpadu na 

občana, který byl v roce 2023 překročen o téměř 120% a motivovat 

občany k třídění odpadů. Návrh zahrnuje poplatky za objem a četnost 

svozu komunálu a dále sběr plastu systémem dům od domu. ZM 

s návrhem souhlasí. Tento návrh bude představen na veřejném jednání 

ZM v říjnu. Velkoobjemový odpad se ZM shodlo zajistit smlouvou se 

sběrným dvorem v jednom z okolních měst. ZM pověřilo starostu zjistit 

podmínky.  

• o rozšíření zadání projektové dokumentace elektroinstalace v budově ZŠ 

a MŠ. Starosta informoval ZM, že by bylo dobré do dokumentace již 

zakreslit vzduchotechniku s následnou realizací, protože jak se zdá, bude 

v dohledné době ve školách vyžadována. ZM navrhuje nechat vyhotovit 

pouze PD elektroinstalaci vzduchotechniky. 

• o nabídce spol. Mopos Communications, a.s., Pardubice na rozšíření 

bezdrátové ústředny místního rozhlasu o novou 100 V drátovou ústřednu 

v ceně 15.893 Kč včetně DPH. Mělo by tím dojít ke zkvalitnění zvuku. 

ZM se shodlo většinově nabídku nepřijmout. 

• o návrhu Plánovací smlouvy č. 01/2024 mezi městysem a stavebníky, 

jejímž předmětem je zhotovení přípravy území pro stavbu RD v místní 

části Netřeby na p.p.č. p.č. 966/1,6,7,8, 1265/1 a 983/1 v k.ú. České 

Heřmanice. E. Jílková jako zástupce stavebníků osobně představila záměr 

výstavby 6 rodinných domů v místní části Netřeby. Zároveň vyslovila 

žádost o příspěvek městyse na akci zbudování technické infrastruktury 

(příjezdová komunikace, veřejné osvětlení a vodovod vč. vodovodních 

přípojek) k těmto domům. ZM se shodlo na případné spoluúčasti, ale 

požaduje vyčíslení nákladů na tuto akci, na základě kterých se 

rozhodne, jakým dílem se bude na této akci případně podílet. 
 

ZM vzalo na vědomí:  

• že nájemci obecního bytu č. 1 v č.p. 75 nebyla prodloužena smlouva. Byt 

potřebuje částečnou rekonstrukci, aby bylo možné ho dále nabídnout k 

pronájmu. Starosta navrhl tento byt pronajmout se závazkem nájemníka 

provozovat místní pohostinství. ZM souhlasilo a pověřilo starostu 

sepsáním výpovědi z nájmu nájemci prostor budovy pohostinství č.p. 99. 
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• Informace starosty o: 

- záporném stanovisku Policie ČR a SÚS k omezení vjezdu těžké techniky na 

silnici III/3177 mezi Sloupnicí a Chotěšinami. 

- záporném stanovisku Městského úřadu Vysoké Mýto k umístění dopravního 

značení zákazu stání na MK 11c. 

- o průběhu prací na PD na Cyklostezku do Chotěšin. 

- o zrealizovaném ošetření lip na náměstí a u pošty. 

- zřízení nového odběrného místa el. energie pro budovu Sýpky umístěné na 

st.p.č. 1/3. 

Diskuze 

J. Macek – pozval přítomné na slavnostní zahájení provozu Minigolfu 31. 8. 

v Chotěšinách. 

MUDr. M. Novotná – upozornila, že SDH České Heřmanice opětovně porušil 

zákaz výlepu plakátů na autobusovou čekárnu v městysu. 

            -ms a pl- 
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Nová služba pro osoby s vážným duševním 

onemocněním i jejich rodiny 
 

V celém okrese Ústí nad Orlicí je od září dostupná nová služba = centrum duševního 

zdraví. Jedná se o terénní sociálně zdravotní podporu pro osoby s vážným duševním 

onemocněním. Nová služba výrazně snižuje dobu čekání na setkání s psychiatrem a velkou 

výhodou je, že zdravotníci i sociální pracovníci jezdí za klienty a jejich rodinami domů.  

 

Služby jsou určeny pro osoby starší 16 let z celého okresu Ústí nad Orlicí, kterým do 

života vstoupilo vážné duševní onemocnění, jako je schizofrenie, afektivní poruchy a další.  

 

Jak podpora osoby s vážným duševním onemocněním i jejich rodin funguje?  

Tým centra duševního zdraví tvoří: psycholog, psychiatr, zdravotní sestry, sociální 

pracovníci a peer konzultant (člověk s vlastní zkušeností s duševním onemocněním).  

 

Tým nabízí pomoc při: 

• zvládání projevů duševní nemoci v běžném životě, 

• zajištění psychiatrické péče, nastavení medikace a terapeutického plánu, 

• nácviku péče o vlastní osobu i domácnost, 

• jednání na úřadech (např. vyřizování sociálních dávek), 

• finančním hospodaření (plánování rozpočtu, řešení dluhů atd.), 

• řešení krizových situací, jako je ztráta zaměstnání či bydlení aj., 

• aktivním trávení volného času a získávání společenských kontaktů.  

 

Sociální pracovníci i zdravotníci pracují především v terénu. Jezdí za klienty domů, 

případně na jiné domluvené místo. Klienty podporují, aby zvládali život s duševním 

onemocněním. Intenzitu návštěv a druh podpory tým vždy přizpůsobuje individuálním 

potřebám klientů.  

  

Bezplatně a rychle  

Služby jsou bezplatné. Kdokoliv, kdo potřebuje pomoc pro sebe, člena rodiny nebo 

někoho známého, může kontaktovat koordinátora vstupu do služeb Lubomíra Čipčalu na 

+420 775 426 214 nebo lubomir.cipcala@pdz.cz. Služby poskytuje organizace Péče o 

duševní zdraví. 

 

Tým sídlí na adrese: Na Ostrově 1165, Ústí nad Orlicí, kam mohou zájemci o službu 

přijít i bez předchozího objednání, a to v kontaktní den: každé pondělí od 12:00 do 15:00. 

Péče o duševní zdraví má také detašované pracoviště v Králíkách na adrese: Moravská 647, 

Králíky. I zde je možné si domluvit schůzku. 

 

Více informací najdete na www.pdz.cz. Vznik centra duševního zdraví podpořil 

Pardubický kraj a také společnost Iveco Czech Republic. 
 

 

tel:775%20426%20214
mailto:lubomir.cipcala@pdz.cz
http://www.pdz.cz/
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Toto číslo vyšlo 11. září 2024                               Uzávěrka příštího čísla bude 29. listopadu 2024 

 

 

SDH České Heřmanice Vás zve na 

HASIČSKOU ZÁBAVU 
v sobotu 16. 11. 2024 od 20 hodin 

v kulturním domě v Českých Heřmanicích. 

K tanci a poslechu hraje skupina  

ROTOPED 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


